
DISCUSSIE

Enquête Commissie over het optreden van de 00 in deze zaak" zou
verwerpen.

De door De Jong gevolgde procedure is als volgt geweest: voordat hij
de paragrafen over de 00 schreef, voerde hij in november 1975 een
gesprek met Six en twee van diens medestanders, G. A. van Borssum
Buisman en mw. H. C. Kohlbrugge." Vervolgens zond hij de oD-groep
zijn concept-manuscripten, waarop hij twee omvangrijke bundels met
commentaren van deze zijde ontving, in totaal circa 180 pagina's.
Bovendien ontstond er een uitvoerige briefwisseling tussen de auteur en
enkele leden van de groep. Naar aanleiding van deze kritiek bracht de
auteur in zijn concept-tekst een groot aantal feitelijke correcties aan en
stelde hij ook reeds op enkele punten zijn oordeel bij. Naast de 'Memorie
van Punten' (Miii)met opmerkingen van de gebruikelijke meelezers stelde
hij een afzonderlijke 'Discussienota' (0, gedateerd 23 maart I976) op,
waarin de begeleidingscommissie de hoofdpunten van kritiek van de
oD-groep kreeg voorgelegd. De commissie besprak beide stukken op 29
maart 1976. De Jong antwoordde de oD-groep in twee nota's de dato 23

en 30 maart 1976. Nadien ontving hij een nieuwe serie commentaren op
de gewijzigde concept-tekst. De correspondentie met Van Borssum
Buisman ging nog geruime tijd na verschijning van deel 7 voort.

In de 'Discussienota' merkte De Jong op dat er tot zijn spijt nog geen
aparte grondige studie over de 00 beschikbaar was. Bovendien wees hij er
op dat van de 00 geen compleet archief bewaard was gebleven." In
tegenstelling tot de verslagen van de vergaderingen van de OD-tOpwas de
telegramwisseling met Londen wel bewaard, aldus de auteur. De belang-
rijkste stukken hieruit waren gekopieerd ten behoeve van de Parlemen-
taire Enquête Commissie, en deze had hij bestudeerd, evenals de
verslagen van de Commissie en het telegramarchief van het Bureau
Inlichtingen van de regering in Londen.

26 Zie: Parlementaire Enquête Regeringsbeleid 1940-1945, Verslag houdende de uitkomsten
van het onderzoek, deel aa, 247.
27 Van deze bespreking met Six, G. A. van Borssum Buisman en H. C. Kohlbrugge, de
dato 25 november 1975, ten huize van Six, is geen verslag bewaard gebleven. In zijn
discussienota schreef De Jong: 'Ik heb daar in hoofdzaak geluisterd. Ik heb er
mijnerzijds welopgemerkt dat mijn indruk was dat de conclusies van de Enquêtecom-
missie met betrekking op de spionage op de Zwitserse Weg te exclusief tegen de heer
Six gericht waren en dat de Enquêtecommissie het bevoegdheidsaspeet m.i. verkeerd
gesteld had, maar ik heb duidelijk gezegd dat ik, met wat ik in die bespreking zei, nièt
wilde vooruitlopen op wat ik in eerste instantie in mijn manuscript zou opnemen.' (D)
28 Het on-archief bevindt zich in het Centraal Archieven Depot van het ministerie van
Defensie in Den Haag.


